
Evropské dotační prostředky podporují 
rozvoj českého venkova 

Nadcházející podzimní měsíce 
budou napříč kraji tradičně po-
znamenány vrcholící dobou 
sklizně rozličných „plodů naší 
země“. Z  polí, sadů, chmelnic 
i  vinic je třeba nejenom dobře 
sklidit, ale následně i  správně 
uskladnit či zpracovat různé 
druhy ovoce, zeleniny a  dalších 

plodin.  Také pro tyto (finančně 
poměrně náročné) zemědělsko-
-zpracovatelské aktivity byla při-
pravena v rámci Programu roz-
voje venkova 2014–2020 
(„PRV“) zajímavá škála dotač-
ních možností.

Pěstování česneku vyžaduje 
specifický přístup i  technologie. 
Žadatel z  Moravskoslezského 
kraje z  prostředků dotace (ope-
race 4.1.1 Investice do zeměděl-
ských podniků) zmodernizoval 
vybavení pro posklizňovou úpra-

vu česneku a jeho skladování. Re-
alizace projektu přispěla ke sní-
žení výrobních nákladů a ke zvý-
šení jakosti finálního produktu.

Zemědělský podnikatel v Jiho-
moravském kraji, hospodařící 
na vinicích a v ovocných sadech, 
získal dotační podporu z opera-
ce 6.1.1 Zahájení činnosti mla-

dých zemědělců. V rámci projek-
tu nakoupil mimo jiné poskliz-
ňovou technologii pro zpracová-
ní ovoce typického pro tento kraj 
– meruněk. Pořízená technolo-
gie, která v sobě zahrnovala i od-
peckovač meruněk, přispěla 
k  zvýšení produktivity práce 
a umožnila žadateli zpracovávat 
nejenom vlastní, ale i  nakoupe-
né ovoce.

Další mladý začínající země-
dělský podnikatel, tentokrát ze 
Zlínského kraje, si v rámci pro-

jektu (z operace 6.1.1) zakoupil 
mimo jiné vybavení do moštárny 
a  zařídil si vhodné prostory pro 
skladování ovoce. Realizací pro-
jektu došlo k  rozšíření nabídky 
farmy (může prodávat vlastní 
výrobky konečnému spotřebite-
li) a díky modernímu skladování 
produkce má zajištěno kvalitní 
ovoce pro potřeby moštárny 
v průběhu celého roku.  

I Královéhradecký kraj nabí-
zí příznivé podmínky pro pěsto-
vání ovoce. Byl zde realizován 
projekt, kdy žadatel za  účelem 
zlepšení konkurenceschopnosti 
svého podniku a  pro zkrácení 
dodavatelského řetězce pořídil 
z  operace 4.2.1 Zpracování 
a uvádění na trh zemědělských 
produktů technologii na sušení 
ovoce a technologii na přípravu 
ovoce pro vložení do sušárny. 

V  Ústeckém kraji si orga-
nizace, která se zabývá náku-
pem, skladováním, zpracová-
ním a  obchodem chmele svých 
sdružených členů, podala pro-
jekt (do operace 4.1.1), v rámci 
kterého vybudovala moderní kli-
matizovaný sklad. Díky tomu je 
zajištěno skladování chmele na 
špičkové úrovni do doby jeho 
prodeje zákazníkovi. 

Prostřednictvím Strategického 
plánu Společné zemědělské poli-
tiky na období 2023–2027 bude 
možné opět čerpat na moderní 
stroje a zařízení do farem a pod-
niků zemědělsko-potravinářské-
ho komplexu. První kolo příjmu 
žádostí bylo uzavřeno 12. 9. 2023 
a  bližší informace o  výsledcích 
jsou na webu Ministerstva země-
dělství nebo Státního zeměděl-
ského intervenčního fondu.  

Vybavení sušárny ovoce  Foto archiv CSV

Sklad chmele Foto archiv CSV

Vybavení moštárny  Foto archiv CSV

Posklizňová úprava česneku  Foto archiv CSV

Technický úsek nepečuje v Čer-
vených Pečkách pouze o  zeleň, 
ale stará se také o městský mobi-
liář, zajišťuje běžnou údržbu bu-
dov v  majetku městyse, zimní 
údržbu s úklidem sněhu, údržbu 
veřejného osvětlení a další práce 

spadající do kompetence komu-
nálních služeb.

„Schopných pracovníků je 
obecně málo a ploch, které musí-
me udržovat, výrazně přibylo. 
Proto jsme se museli vybavit 
v průběhu několika let výkonnou 
technikou. V  našem strojovém 
parku je několik různých typů 
žacích strojů, které využíváme 
podle aktuální potřeby. Vlastní-
me například dálkově řízenou 
svahovou sekačku Spider, od ro-
ku 2014 odváděla velice dobré 

služby i sekačka Etesia, poměrně 
krátkou dobu pracujeme též s ža-
cím traktorem Seco Starjet a ne-
chybí samozřejmě ani menší 
stroje. Na sečení velkých ploch 
používáme od jara 2017 žací 
stroj Iseki SF 450, ten pracuje 
nejen v  Červených Pečkách, ale 
i  dalších deseti částech,“ říká 

úvodem Jaroslav Kopecký, ve-
doucí obecního úřadu v  Červe-
ných Pečkách.  

V  Červených Pečkách pracují 
při péči o zeleň s kombinovaným 
systémem sečení. Zhruba polo-
vinu posečeného materiálu sbí-
rají a odvážejí k dalšímu zpraco-
vání do kompostárny, druhá po-
lovina je posečena bez sběru. 
„Některé plochy sečeme pouze 
dvakrát ročně a  zpracováváme 
na seno, ale tyto práce zajišťuje-
me jinou technikou. Doménou 

žacího stroje Iseki jsou hlavně 
větší plochy, kde může plně 
uplatnit svůj široký pracovní zá-
běr a  výkon, nicméně šikovná 
obsluha si poradí i  na menších 
pozemcích, protože jde o obrat-
ný a  snadno manévrovatelný 
stroj,“ poznamenal Jaroslav Ko-
pecký.

Jak dále uvedl, žací stroj vybíra-
li v  Červených Pečkách ze šesti 
možných variant. Model SF 450 
je přesvědčil při praktických 
ukázkách. „Šlo sice o velkou in-
vestici, ale s odstupem let je jas-
né, že se již dávno vyplatila. Těž-
ko bychom hledali stroj, který by 
spolehlivě odvedl takové pen-
zum práce bez větších závad. 
Důležité je samozřejmě proško-
lení obsluhy i její vztah ke svěře-
nému stroji,“ zdůrazňuje Jaro-
slav Kopecký.

Každý stroj potřebuje 
odpovídající péči

S  žacím strojem Iseki SF 450 
pracuje již několik sezón Václav 
Pech. „Obsluha stroje vyžaduje 
pochopitelně určitý cvik. Jeho 
největší výhodou je výkonnost 

a  obratnost, ve svažitějším teré-
nu využiji i  pohon 4 x 4 a  pro-
blém nedělají ani nájezdy na vyš-
ší obrubníky. Musí se ovšem jez-
dit s rozumem, což platí i při se-
čení za deště. Tento žací stroj 
zpracování vlhké trávy zvládá, 
ale pracovní rychlost se musí při-
způsobit podmínkám. Právě 
když počasí není ideální, ocením 
komfort kabiny vybavené tope-
ním a klimatizací. A to nejen při 
sečení, ale i při podzimním úkli-
du listí, protože sezóna končívá 
až koncem listopadu a  to už po 
ránu žádné teplo nebývá. Velkou 
výhodou stroje je i možnost výsy-
pu posečené trávy přímo do při-
stavených kontejnerů, kterých 
máme k dispozici několik. A ka-
pacitu zásobníku využijeme na-
příklad i  při úklidu odpadků po 
akcích, či přepravě různého ma-
teriálu. Nicméně prioritou je sa-
mozřejmě sečení ať již se sběrem, 
nebo bez sběru,“ hodnotí Václav 
Pech práci žacího stroje. 

V  průběhu odpracovaných se-
zón se u stroje setkal pouze s běž-
nými provozními závadami. „Je-
diným větším servisním zása-
hem byla výměna turbíny, která 
už neměla potřebný výkon. Ale 
to je pochopitelné, jde o extrém-
ně namáhaný komponent, na je-
hož životnosti se podepisuje 
i  prašné prostředí. Jinak se na 
stroji měnily pouze opotřebitelné 
součástky, jako jsou nože nebo 
čepy, či poškozené zrcátko. Mu-
sím říci, že originální nože jsou 
vyrobeny z  opravdu kvalitního 
materiálu a vydrží hodně. Všech-
ny pozemky nelze před sečí po-
každé procházet, takže tu a tam 
se na nějakou nežádoucí překáž-
ku narazí. Většinou ale nože při-
brousím zhruba jednou za měsíc 
a to stačí. Co ovšem dělám den-
ně, je promazávání předních kol 
žacího ústrojí a  čištění kladky, 
která napíná řemeny. Ty nejsou 
nikterak levné, takže se péče ur-
čitě vyplatí a  sníží provozní ná-
klady. A pravidelné čištění vyža-

duje i  síto ve sběrném koši,“ 
zdůrazňuje Václav Pech.   

Stroj většinou odpracuje šest 
motohodin za den a spotřeba se 
pohybuje okolo 20 litrů nafty. 
„Záleží samozřejmě na terénu 
a  hustotě travního porostu. Na 
jaře je spotřeba vyšší, pak se sni-

žuje. Po katastru se žací stroj po-
hybuje po vlastní ose, ale i  to 
v pohodě zvládá,“ doplňuje Vác-
lav Pech. 

Běžný počet sečí se sběrem se 
v  Červených Pečkách pohybuje 
mezi šesti a  sedmi za rok. „Po-
zemky sečeme většinou v  třítý-
denních intervalech, na jaře i jed-
nou za čtrnáct dní. Tam, kde se 
nepohybují lidé, mulčujeme vět-
šinou čtyřikrát až pětkrát za sezó-
nu, ale mulčovat se nedá pořád, 
občas je třeba posečenou hmotu 
sebrat. Nicméně žací stroj Iseki 
zvládá se zodpovědnou obsluhou 
obojí. Za den naplní kontejner 

o  objemu 10 m³ a  v  činnosti je 
prakticky denně. Na vysoké 
úrovni je i servisní zázemí. Běžný 
servis nám zajišťuje společnost 
Jetýlek z nedalekého Kolína, po-
kud je potřeba nějaký náhradní 
díl, nebývá s jeho včasným dodá-
ním problém a spolehnutí je i na 

dovozce značky Iseki, společnost 
Eurogreen CZ, která má svoji 
pobočku v Havlíčkově Brodě a je-
jí zástupci vždy ochotně poradí,“ 
uzavírá Jaroslav Kopecký.

Profesionální žací stroj 
Model žacího stroje Iseki SF 

450 je poháněn čtyřválcovým 
dieselovým motorem se zdviho-
vým objemem 2197 cm³ a o vý-
konu 55 koní. Pojezdová rych-
lost dosahuje až 22 km/h. Žací 
lišta se zadním výhozem a cent-
rálním sběrem má pracovní zá-
běr 152 cm a žací ústrojí je tvoře-
no 2 x 2 výkyvnými noži. Poseče-

ná travní hmota je pomocí sací 
turbíny transportována (2 voli-
telné režimy otáček turbíny) do 
sběrného koše s  kapacitou 
1300 litrů. Koš je hydraulicky vy-
klopitelný do výšky 210 cm s pře-
sahem 38 cm. Výkon sečení do-
sahuje až 13 000 m2/h. 
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Ke stroji je možné připojit přívěs. Může tak pomoci i v dopravě
 Foto Roman Paleček

Ke každodenní rutině patří mimo jiné promazání předních kol 
žací lišty Foto Roman Paleček

Roman Paleček

Sedm sezón odvádí spolehlivou práci
Na pěti katastrálních územích o celkové rozloze 1617 hektarů se v okrese Kolín nachází městys Červené Pečky. V obci a jejích deseti částech žije 
více než 2000 obyvatel. Komunální služby zde zajišťuje technický úsek obecního úřadu. O veřejnou zeleň pečují čtyři jeho pracovníci a od jara 
do podzimního sběru listí mají práce více než dost. Aby bylo možné ji zvládnout, je technický úsek v Červených Pečkách vybaven potřebnou 
profesionální technikou. Při údržbě městské zeleně je již několik let důležitým pomocníkem žací stroj Iseki SF 450.  

Žací stroj Iseki SF 450 pracuje v Červených Pečkách již sedm sezón Foto Roman Paleček

Sběrný koš s kapacitou 1300 litrů lze vysýpat do výšky 210 cm
 Foto Roman Paleček

Žací lišta se zadním výhozem a centrálním sběrem má pracovní 
záběr 152 cm Foto Roman Paleček

Uživatel si může vybrat, zda zvolit variantu s kabinou, nebo bez ní. 
V Červených Pečkách si obsluha kabinu s topením a klimatizací 
pochvaluje Foto Roman Paleček
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inzerce

Vláda ve svém ozdravném ba-
líčku plánuje přesunout točené 
pivo z  desetiprocentní sazby 
DPH do základní sazby 21 pro-
cent. Pokud by se tedy červenco-
vé průměrné ceny již nezměnily, 
od nového roku by byl po zvýše-
ní DPH na točené pivo celore-
publikový průměr zhruba 59 ko-
run za půllitr piva. V  Praze by 
podle Kastnera cena již 70  ko-
run překročila. 

Ministr zemědělství Marek Vý-
borný však dnes řekl, že nic ne-
naznačuje tomu, že by cena za 
půl litr točeného piva měla pře-
konat 70 korun. Ceny potravin 
podle něj klesají spolu s tím, jak 
klesá inflace. Podle Kastnera 
však v poslední době rostla cena 
piva z měsíce na měsíc.

Cenu piva mohou zároveň vý-
znamně ovlivnit také pivovary, 
které běžně na podzim upravu-
jí ceny. Například Plzeňský 
Prazdroj loni ceny čepovaného 
piva zvyšoval od dubna o koru-
nu na půllitr a znovu v říjnu, kdy 
se cena zvedla o 1,70 Kč. Násle-
dovaly ho například Staropra-
men nebo Budějovický Budvar. 

Pivovary loni úpravy cen zdů-
vodňovaly hlavně rostoucími 
cenami energií.

Také letos od října největší 
český pivovar, zdraží většinu 
produktů téměř o šest procent. 
Více se zvednou ceny balených 
piv, a to v průměru o 1,50 koru-
ny na půllitr, méně ceny čepova-
ných – o  korunu. Potvrdil to 
mluvčí Prazdroje Zdeněk Ko-
vář. Podle něj jsou důvodem 
zdražení piva především trvale 
rostoucí náklady na energie, 
obaly a dopravu. Pivovary Bud-
var a  Staropramen sdělily, že 
zatím ceny nemění.

„Půjde v  průměru o  5,7 pro-
centa. Zvýšení cen je tak nižší 
než aktuální inflace. Růst spo-
třebitelských cen klesl pod 
dvouciferné hodnoty po mnoha 
měsících teprve v polovině letoš-
ního roku,“ řekl Kovář.

Pivovar podle něj kvůli složité 
situaci v  gastronomii zdražil 
méně sudová a  tanková piva, 
a  to v průměru o  jednu korunu 
na půllitru. Cena balených piv 
vzroste více.

Mluvčí Budějovického Budva-
ru Ivana Chlumáková sdělila, že 
pivovar se zatím v  otázce zdra-

Ceny piva zřejmě dále porostou

Oldřich Přibík

Pražské restaurace v červenci prodávaly půllitr dvanáctistupňového piva v průměru za 64,30 Kč. Loni to bylo 58,80 Kč, meziročně se tedy cena zvýšila 
o více než devět procent. Po zvýšení DPH na točené pivo by tak cena mohla příští rok překročit 70 korun. Uvedl to Luboš Kastner z Asociace malých 
a středních podniků s odkazem na data z pokladních systémů společnosti Dotykačka, která je poskytuje zhruba osmi tisícům podniků v Česku. V celé 
ČR činila v červenci průměrná cena 54 korun, zatímco loni ve stejném období to bylo 49,80 Kč. Cena se tak zvýšila o více než osm procent 
a pravděpodobně dál poroste.

žování nerozhodl. Pokud by se 
k tomu rozhodl, zdražil by až od 
ledna příštího roku, doplnila. 
Ani pivovar Staropramen zatím 
ceny nemění. „K případné úpra-
vě ceny přistupujeme vždy po 
důkladné analýze všech nákladů 
i  celkové situace. Pokud by-
chom se pro tento krok rozhod-
li, budeme nejprve informovat 
naše obchodní partnery,“ uved-
la mluvčí Staropramenu Denisa 
Mylbachrová.

Prazdroj podle Kováře stejně 
jako jiné firmy čelí trvalému růs-
tu cen vstupů, který loni průře-
zově zasáhl všechny výrobní 
procesy. „Nejmarkantnější je to 
u  energií, ale náklady rostou 
i  v  oblasti obalů či logistiky. 
Zdražují také vstupy související 
přímo s  pohostinstvím, napří-
klad výčepní technologie, skle-
nice a další vybavení, které pivo-
var hospodám poskytuje bez-
platně,“ uvedl.

Letošní zdražení, k  němuž 
Prazdroj přistupuje každoročně 
v  říjnu, je přesto podle Kováře 
konzervativní. „Jako v předcho-
zích náročných letech, v  době 
covidu nebo při loňské energe-
tické krizi, neměníme ceny sko-
kově a  bereme část rostoucích 
nákladů na sebe,“ řekl. K ceno-
vé úpravě pivovar přistoupil 
i  kvůli tomu, aby byl schopen 
investovat do nových produktů 
a inovací.

Kastner již dříve změny DPH 
na pivo kritizoval mimo jiné 
v souvislosti s rozhodnutím vlá-
dy nezavést spotřební daň na 
takzvaná tichá vína. Kvůli změ-
ně DPH na pivo, které tvoří 
stále velkou část tržeb řady 
podniků, očekává, že může 
skončit řada podniků hlavně 
v  regionech a  malých obcích. 
Asociace malých a  středních 
podniků prosazovala alespoň 
roční odklad změn v DPH. 

(fia) – Česká akademie zeměděl-
ských věd (ČAZV) je největším 
vydavatelem impaktovaných vě-
deckých časopisů se zeměděl-
skou tematikou v České republi-
ce. Vydává celkem 11 recenzova-
ných časopisů, deset z  nich je 
zařazeno v Core Collection Web 
of Science a má přidělen impakt 
faktor (IF). Nově IF získal časo-
pis Journal of Forest Science 
(JFS), a to hned ve velmi pěkné 
výši (IF 2022: 1.1). Informovala 
o  tom ČAZV. Další novinkou je 
zařazení časopisu Veterinární 
Medicína (VETMED) do nové 
databáze PubMed Central.

Základním posláním ČAZV je 
zvyšování úrovně výzkumné čin-
nosti a  úrovně vzdělávání v  re-
sortu zemědělství a  účinně při-
spívat k  popularizaci vědeckých 
poznatků. To je naplňováno vy-
dáváním odborných vědeckých 
časopisů v anglickém jazyce, kte-
ré jsou využívány v praxi a v dal-
ším výzkumu v  ČR i  ve světě. 
Měřítkem kvality článku, jeho 
popularity (významu) a  využití 
prezentovaných výsledků výzku-
mu v dalším výzkumu je jeho ci-
tovanost (četnost citací z článků 
z  časopisů v  jiných časopisech), 
která je měřena řadou citačních 
metrik. Jednou z nich je i světové 
databáze Web of Science (WoS) 
– impakt faktor (IF), který je 
ukazatelem průměrného počtu 
citací vědeckého časopisu. Výše 
IF a zařazení časopisu do přísluš-
ného kvartilu databáze Web of 
Science patří mezi stěžejní atri-
buty atraktivity časopisů pro 
autory, recenzenty i  čtenáře. 

Koncem června světová databá-
ze Web of Science zveřejnila 
nové hodnoty impakt faktorů 
(IF) vědeckých časopisů ČAZV. 
Jsou přitom dlouhodobě stabil-
ní a v průběhu času dochází jen 
k  mírným oscilacím. Nejvyšší 
hodnoty IF dosáhly časopisy 
Plant, Soil and Environment 
(IF  2022: 2.4), Soil and Water 
Research (IF 2022: 2.3) a  Agri-
cultural Economics (IF 2022: 
2.2). Pro hodnocení časopisů je 
však podstatné jejich umístění 
v  kvartilech (Q) příslušných 
katego rií (WoS) a zde si nejlépe 
vedou časopisy Agricultural Eco-
nomics a Plant, Soil and Environ-
ment. Časopis Agricultural Eco-
nomics zůstává v  Q2 kategorie 
Economics a v Q2 také pokraču-
je i časopis Plant, Soil and Envi-
ronment v  kategorii Agronomy. 
Pozitivní je také posun časopisu 
Veterinární Medicína z Q4 do Q3 
kategorie Veterinary Sciences. 
Aktualizace metrik databáze 
Web of Science probíhá dvakrát 
ročně, příští aktualizace proběh-
ne koncem září. Časopisy ČAZV 
si také dobře vedou v hodnocení 
citovanosti databáze Scopus. Zá-
kladní metrikou hodnocení cito-
vanosti časopisu této databáze je 
Scimago journal Rank (SJR). 
Kompletní přehled hodnot IF 
a  SJR všech časopisů z  vydava-
telství ČAZV najdete na https://
www.cazv.cz/vydavatelska-cin-
nost/. Vývoj hodnot citačních 
metrik časopisů najdete v aktua-
litách na webu ČAZV https://
www.cazv.cz/nove-hodnoty-im-
pakt-faktoru-casopisu-cazv/. 

Další z časopisů 
získal impakt faktor 


